
Pere Tubert  presideix MIFAS (Minusvàlids Físics
Associats), una entitat que va néixer el 1979 amb
l’objectiu de reivindicar i defensar els drets de les

persones amb discapacitat. MIFAS treballa per a aquest
col·lectiu en diferents àmbits de la vida social, laboral,
educativa...
- Què és MIFAS? Quins són els seus espais d’actua-
ció?
- MIFAS és una institució privada que vetlla pels drets de
les persones amb minusvalidesa física. L’entitat s’orga-
nitza en tres àrees. 
En primer lloc, hi ha l’associativa que és l’encarregada
de fer activitats lúdiques, reivindicatives, organitza xerra-
des, excursions... És la cara més aviat social. 
En segon lloc tenim la Fundació que es dedica a gestio-
nar els serveis dels associats. Tenim centres de dia a
Riudellots de la Selva i Vilafant i la residència a Girona.
En aquest àmbit, MIFAS canalitza diversos temes com
poden ser la formació o la integració laboral. 
En tercer lloc, hi ha l’apartat empresarial on trobem els
pàrquings, la copisteria, etc. En aquests centres espe-
cials de treball hi ha com a mínim un 70 % de la plantilla
que són discapacitats.
- Creu que el món dels discapacitats és desconegut
per a la majoria de la societat?
- Sí que ho és. La gent es limita a relacionar el discapa-
citat amb una persona amb cadira de rodes quan hi ha
disminucions més greus que no són tan evidents a pri-
mer cop d’ull.
Del món del discapacitat, se n’hauria de fer més difusió
en el sentit que una persona amb cadira de rodes o amb
bastons té moltes possibilitats i pot ser tan competent com qual-
sevol altre. 
- Un esdeveniment com els Paralímpics de Barcelona del 92
són una bona promoció...
- Sí, certament va ser tot un èxit i més si tenim en compte que pel
fet d’acollir aquesta efemèride, la ciutat va canviar. Barcelona va
fer un gran salt i Girona s’hi va emmirallar.
Això a banda, crec que l’esport hauria de ser gairebé una obliga-
ció per al discapcitat perquè ajuda a la mobilitat. Una persona que

pertany a una entitat com, per exemple, el GEiEG, no ha de tenir
cap problema per seguir fent esport dins el seu club. Actualment
moltes piscines i pavellons esportius tenen en compte l’accessibi-
litat. 
- Així doncs, pensa que Girona és dient-me «accessible»?
- Bé, d’un temps ençà ha millorat molt. S’han rebaixat les voreres,
a la Catedral, (que de bon principi semblava un gran problema) ja
es pot accedir amb cadira de rodes... El que més preocupa és que
si bé en edificis privats s’han fet restructuracions, en alguns de pú-
blics, no. Nosaltres tenim un assessorament arquitectònic gratuït
tant per a empreses com per a institucions i particulars.
- Així doncs creu que l’Administració encara ha de fer molta
feina...
- A part del que en podríem dir treballs arquitectònics, hi ha man-
cances que s’han de solucionar. Ens venen millores com la llei de
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Ens venen millores com la llei de
dependència o de la supressió de
barreres que creen expectatives i són
més aviat electorals.
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dependència o de la supressió de barreres que creen expectatives
i són més aviat electorals. Fa molts anys que es va aprovar la llei
de supressió de barreres i hi ha molts llocs on no es compleix;
d’altra banda, de la llei de dependència he de dir que després de
fer el bàrem que se sol·licita, molts pocs poden acollir-s’hi i els
ajuts són minsos.  
- Per tant, quins són els principals obstacles que aquest
col·lectiu ha de superar?
- Hem de distingir dos grans grups: un primer que és el que inclou
tots aquells que neixen ja amb algun tipus de discapacitat o mi-
nusvalidesa i un segon que és el de les persones que pateixen una

discapacitat a causa, per exem-
ple, d’un accident. En el primer
cas, hi ha una manca de forma-
ció, d’integració d’arrel; en canvi
en el segon, el discapacitat ha
d’assumir la nova situació, ha de
ser conscient de la seva minusva-
lidesa i que d’avui per demà
haurà d’adaptar-se a una nova
realitat. Un cop s’accepti aquesta
situació, el nivell d’adaptació serà
més o menys dificultós depenent
del grau de la discapacitat. Això a
banda, mentre que el discapacitat
de naixement té una pensió molt
minsa, el que ha patit un accident
i té edat laboral, disposa d’un ajut
millor. Tot i així, cal destacar que
cada cop més augmenta el nom-
bre de persones joves i pluridis-
capacitades sobretot a causa
dels accidents de trànsit.
- Per acabar, quin seria l’objec-

tiu final de MIFAS?
-Desaparèixer, que no s’hagués de reivindicar i defensar els drets
d’aquest col·lectiu, ja que s’hauria aconseguit la plena integració. 

EL PERFIL

MMAARR  OO  MMUUNNTTAANNYYAA
Mar
CCAARRNN  OO  PPEEIIXX
Carn
TTEELLEEVVIISSIIÓÓ  OO  RRÀÀDDIIOO
Ràdio
DDOOLLÇÇ  OO  SSAALLAATT
Salat
CCAAMMPP  OO  CCIIUUTTAATT
Camp

TTEEAATTRREE  OO  CCIINNEEMMAA
Ni una cosa ni l’altra
NNIITT  OO  DDIIAA
Nit
PPLLAATTJJAA  OO  PPIISSCCIINNAA
Platja
EESSTTIIUU  OO  HHIIVVEERRNN
Estiu

L’objectiu final de MIFAS seria
desaparèixer, que no s’hagués de
reivindicar i defensar els drets
d’aquest col·lectiu.




